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ZbliÅ¼a siÄ™ ten moment, kiedy Rada Polskiego Klubu WyÅ›cigów Konnych bÄ™dzie decydowaÄ‡
w gÅ‚osowaniu, którzy sÄ™dziowie bÄ™dÄ… mogli w tym sezonie peÅ‚niÄ‡ funkcje czÅ‚onków
komisji technicznej, a którzy nie. Wyniki takiego gÅ‚osowania, jakie odbyÅ‚o siÄ™ przed sezonem
wyÅ›cigowym 2020, byÅ‚y dla mnie zaskakujÄ…ce, a wÅ‚aÅ›ciwie bulwersujÄ…ce. Moim zdaniem
&bdquo;wycinanie&rdquo; konkretnych sÄ™dziów, jakie siÄ™ wówczas odbyÅ‚o wskutek pewnego
dziwnego mechanizmu (ten wÄ…tek niebawem rozwinÄ™), jest dziaÅ‚aniem na szkodÄ™
wyÅ›cigów konnych jako takich w Polsce. Niektórzy czÅ‚onkowie Rady PKWK robili to z
premedytacjÄ…, a inni, mniej zorientowani w realiach, dziaÅ‚ali na szkodÄ™ wyÅ›cigów konnych
nieÅ›wiadomie. PoniewaÅ¼ zbliÅ¼a siÄ™ wspomniany moment, moÅ¼e warto zastanowiÄ‡ siÄ™,
co jest korzystne, a co niekorzystne dla funkcjonowania wyÅ›cigów konnych w Polsce?

PoniewaÅ¼ jestem teÅ¼ sÄ™dziÄ…, ale jeÅºdzieckim, siÅ‚Ä… rzeczy porównania miÄ™dzy tym,
co trzeba zrobiÄ‡, aby peÅ‚niÄ‡ funkcjÄ™ sÄ™dziego w jeÅºdziectwie a na wyÅ›cigach konnych,
nasuwajÄ… mi siÄ™ same. PodobieÅ„stw jest duÅ¼o, ale sÄ… teÅ¼ róÅ¼nice. W obu tych
Å›wiatach ktoÅ›, kto chce byÄ‡ sÄ™dziÄ…, musi najpierw zdaÄ‡ egzamin przed komisjÄ…
zÅ‚oÅ¼onÄ… z fachowców. JeÅ›li go zda, musi nastÄ™pnie opÅ‚aciÄ‡ licencjÄ™. W jeÅºdziectwie
ktoÅ›, kto speÅ‚niÅ‚ oba te warunki, jest juÅ¼ aktywnym sÄ™dziÄ…. Jego nazwisko jest na liÅ›cie
sÄ™dziów i organizator zawodów moÅ¼e go zaproponowaÄ‡ do komisji sÄ™dziowskiej na
organizowanej przez siebie imprezie. OczywiÅ›cie, jeÅ›li jest to sÄ™dzia Å›wieÅ¼o po egzaminie i
ma najniÅ¼szy stopieÅ„ (sÄ™dzia III klasy) liczba funkcji, jakie moÅ¼e peÅ‚niÄ‡, jest ograniczona.
Ale potem w miarÄ™, jak zdobywa coraz wyÅ¼sze uprawnienia, liczba funkcji roÅ›nie, by w koÅ„cu
staÄ‡ siÄ™ nieograniczona.W jeÅºdziectwie licencjÄ™ siÄ™ wykupuje co dwa lata i Å¼eby dostaÄ‡
jÄ… na kolejne dwa lata, trzeba wziÄ…Ä‡ udziaÅ‚ w szkoleniu, gdzie przede wszystkim omawia
siÄ™ zmiany w przepisach, jakie ostatnio nastÄ…piÅ‚y, a takÅ¼e omawia siÄ™ nietypowe
przypadki.W jeÅºdziectwie jeÅ›li organizator zawodów robi kilka imprez w sezonie, na kaÅ¼de
zawody moÅ¼e zaproponowaÄ‡ zupeÅ‚nie inny skÅ‚ad sÄ™dziowski. KaÅ¼de zawody sÄ…
bowiem oddzielnym wydarzeniem i nie jest potrzebna ciÄ…gÅ‚oÅ›Ä‡ w ocenianiu tych wydarzeÅ„. 
Na wyÅ›cigach konnych licencjÄ™ wykupuje siÄ™ co roku, a sÄ™dziowie przydzielani sÄ… do
komisji technicznej na danym torze na caÅ‚y sezon. Jest to jak najbardziej merytorycznie
uzasadnione i tego wÄ…tku nie bÄ™dÄ™ w tym miejscu uzasadniaÅ‚. Te zasady dotyczÄ… takÅ¼e
tzw. sÄ™dziów technicznych: u wagi, na celowniku, startera itp. Jednak w dalszej czÄ™Å›ci
bÄ™dÄ™ pisaÅ‚ tylko o czÅ‚onkach komisji technicznej (KT), gdyÅ¼ problem, jaki próbujÄ™
naÅ›wietliÄ‡, dotyczy gÅ‚ównie ich, a tylko w znikomym stopniu sÄ™dziów technicznych. Jest jedna
olbrzymia i &ndash; moim zdaniem kontrowersyjna &ndash; róÅ¼nica miÄ™dzy tym, co musi
speÅ‚niÄ‡ sÄ™dzia jeÅºdziecki, a co wyÅ›cigowy, zanim dostanie funkcjÄ™ sÄ™dziego na
konkretnych zawodach, albo na konkretnym torze wyÅ›cigowym. JeÅºdziecki sÄ™dzia, jeÅ›li
wykupiÅ‚ licencjÄ™, jest juÅ¼ aktywnym sÄ™dziÄ… i nie musi speÅ‚niaÄ‡ Å¼adnych innych
warunków. OczywiÅ›cie moÅ¼e siÄ™ tak zdarzyÄ‡, Å¼e z jakichÅ› powodów, np. sÅ‚abej
aktywnoÅ›ci w zabieganiu o takÄ… funkcjÄ™, bÄ…dÅº zÅ‚ej opinii u organizatorów, taki sÄ™dzia
nie bÄ™dzie w danym roku nigdzie sÄ™dziowaÅ‚. Ale formalnie nadal jest sÄ™dziÄ… i w kaÅ¼dej
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chwili moÅ¼e takÄ… funkcjÄ™ peÅ‚niÄ‡. Tymczasem kandydatów na czÅ‚onków KT na wyÅ›cigach
czeka istny bieg z przeszkodami. Wykupienie licencji nie daje jeszcze Å¼adnych moÅ¼liwoÅ›ci
sÄ™dziowania. Najpierw tych kandydatów czeka &bdquo;weryfikacja&rdquo; dokonywana przez
czÅ‚onków Rady PKWK. Odbywa siÄ™ to w drodze gÅ‚osowania (tak, nie, wstrzymujÄ™ siÄ™ od
gÅ‚osu). Ten wÄ…tek jeszcze rozwinÄ™, gdyÅ¼ jest to &ndash; moim zdaniem &ndash;
mechanizm niekorzystny dla wyÅ›cigów konnych.JeÅ›li kandydat bÄ™dzie miaÅ‚ wiÄ™cej gÅ‚osów
na &bdquo;nie&rdquo; (albo bÄ™dzie remis), nie bÄ™dzie mógÅ‚ w tym sezonie peÅ‚niÄ‡ funkcji
czÅ‚onka KT. Jednak jeÅ›li dostanie wiÄ™cej na &bdquo;tak&rdquo;, nie oznacza to jeszcze, Å¼e
takÄ… funkcjÄ™ bÄ™dzie mógÅ‚ peÅ‚niÄ‡.NastÄ™pnÄ… przeszkodÄ… jest bowiem fakt, Å¼e
prezes PKWK dokonuje wyboru szerokiego skÅ‚adu KT na dany tor. KtoÅ› wiÄ™c moÅ¼e przejÅ›Ä‡
&bdquo;weryfikacjÄ™&rdquo; Rady PKWK, ale nie znaleÅºÄ‡ uznania w oczach prezesa Jockey
Clubu. JeÅ›li prezes go nie wybierze, to chociaÅ¼ ta osoba ma licencjÄ™ i pozytywnÄ… opiniÄ™
Rady, nie bÄ™dzie w danym sezonie peÅ‚niÅ‚a funkcji czÅ‚onka KT.No i ostatnia przeszkoda, a
mianowicie szef danego toru wyÅ›cigowego z owego szerokiego skÅ‚adu kandydatów do KT moÅ¼e
wybraÄ‡ wÄ™Å¼szy. I ci, którzy nie zostanÄ… zaproszeni przez szefa danego toru, mimo Å¼e po
drodze przeszli trzy progi kwalifikacyjne, nie bÄ™dÄ… w danym sezonie czÅ‚onkami KT.Co znaczy
&bdquo;powoÅ‚anie&rdquo;, a co &bdquo;odwoÅ‚anie&rdquo;?Z czego wynika ten chyba
nadmiernie skomplikowany system? Z jakich umocowaÅ„ prawnych?Prawo Rady PKWK do
&bdquo;weryfikowania&rdquo; sÄ™dziów wyÅ›cigowych wynika z ustawy o wyÅ›cigach konnych (z
19 stycznia 2001 roku). OtóÅ¼ artykuÅ‚ 8, ustÄ™p 4, punkt 3 brzmi: Rada wnioskuje o
powoÅ‚anie i odwoÅ‚anie sÄ™dziów wyÅ›cigowych. Niestety, jest to bardzo nieprecyzyjny zapis.
JeÅ›li Rada ma prawo &bdquo;powoÅ‚aÄ‡&rdquo; sÄ™dziego wyÅ›cigowego, to dlaczego takie
powoÅ‚anie nie jest skuteczne. Nie jest ostateczne. Dlaczego taki &bdquo;powoÅ‚any&rdquo;
sÄ™dzia musi potem jeszcze przechodziÄ‡ kolejne progi weryfikacyjne? PróbowaÅ‚em znaleÅºÄ‡
zapisy, które by to uzasadniaÅ‚y. W ustawie nic wiÄ™cej na ten temat nie ma. A w takich aktach
prawnych, jak: 1. Regulamin wyÅ›cigów konnych z 24 III 2016 r.&rdquo;; 2. Statut PKWK; 3.
Regulamin nadawania uprawnieÅ„ do peÅ‚nienia funkcji sÄ™dziego wyÅ›cigowego&rdquo;; 4.
Regulamin pracy Rady PKWK &ndash; nic na ten temat nie znalazÅ‚em. Nie mówiÄ…c juÅ¼ o tym,
Å¼e sÄ… to akty prawne niÅ¼szej rangi niÅ¼ ustawa. Szczególnie nieprecyzyjne jest okreÅ›lenie
&bdquo;odwoÅ‚anie&rdquo;. JeÅ›li czÅ‚onkowie Rady PKWK zagÅ‚osowali na &bdquo;nie&rdquo; w
przypadku danego kandydata, to czy to oznacza, Å¼e go &bdquo;odwoÅ‚ali&rdquo;? Z czego go
odwoÅ‚ali? PrzecieÅ¼ jeszcze nie zostaÅ‚ wybrany do Å¼adnego ciaÅ‚a? Czy gÅ‚osowanie na
&bdquo;nie&rdquo;, czyli jak rozumiem &bdquo;odwoÅ‚anie&rdquo;, skutkuje odebraniem licencji?
Nie. Czy skutkuje odebraniem uprawnieÅ„. Nie.A moÅ¼e gÅ‚osowanie na &bdquo;nie&rdquo; nie
jest równoznaczne z &bdquo;odwoÅ‚aniem&rdquo;. A moÅ¼e czÅ‚onkowie Rady PKWK majÄ…
prawo odebraÄ‡ licencjÄ™ lub uprawnienia i to jest dopiero owo &bdquo;odwoÅ‚anie&rdquo;? Tyle,
Å¼e chyba takiego przypadku nigdy nie byÅ‚o? PrzydaÅ‚aby siÄ™ w tych kwestiach opinia dobrego
prawnika.Co z obiektywizmem?Dlaczego napisaÅ‚em, Å¼e &bdquo;weryfikacja&rdquo; kandydatów
do KT dokonywana poprzez gÅ‚osowanie czÅ‚onków Rady PKWK jest &ndash; w efekcie - czymÅ›
szkodliwym dla wyÅ›cigów konnych? Dlatego, Å¼e jest w tym olbrzymia doza braku obiektywizmu. A
wynika on ze skÅ‚adu personalnego Rady. Obecna Rada (VI kadencji) liczy 9 osób. WczeÅ›niej
bywaÅ‚o nawet 25 osób. Zawsze w skÅ‚ad wchodziÅ‚y z jednej strony osoby bardzo mocno
zwiÄ…zane z wyÅ›cigami konnymi, a z drugiej &ndash; takie, których zwiÄ…zki z tym sportem sÄ…
powierzchowne bÄ…dÅº zgoÅ‚a Å¼adne.Tacy czÅ‚onkowie Rady, jak: trenerzy, wÅ‚aÅ›ciciele koni
wyÅ›cigowych, jeÅºdÅºcy czy dyrektorzy torów, to ludzie, którzy bywajÄ… na wyÅ›cigach konnych
non stop i znajÄ… realia wyÅ›cigowe bardzo dobrze. SÄ… w stanie oceniÄ‡, który sÄ™dzia jest
bardziej kompetentny, a który mniej. Ale czy to oznacza, Å¼e ich opinia bÄ™dzie obiektywna? JeÅ›li
siÄ™ zÅ‚oÅ¼y tak (wariant A), Å¼e oceniany kandydat na sÄ™dziego nigdy nie byÅ‚ w skÅ‚adzie
KT, która wydaÅ‚a werdykt dotyczÄ…cy bezpoÅ›rednio danego trenera, wÅ‚aÅ›ciciela koni
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wyÅ›cigowych, jeÅºdÅºca czy dyrektora toru, to moÅ¼na zakÅ‚adaÄ‡, Å¼e czÅ‚onkowie Rady z tej
grupy bÄ™dÄ… w stanie obiektywnie oceniÄ‡ kompetencje danego kandydata. JeÅ›li jednak tak
siÄ™ zÅ‚oÅ¼yÅ‚o (wariant B), Å¼e KT z danym kandydatem w skÅ‚adzie wydaÅ‚a kiedyÅ› werdykt,
który byÅ‚ nie w smak trenerowi, wÅ‚aÅ›cicielowi koni wyÅ›cigowych, jeÅºdÅºcowi czy dyrektorowi
toru, który jako czÅ‚onek Rady ma teraz oceniaÄ‡ takiego kandydata, to o obiektywizmie moÅ¼emy
zapomnieÄ‡. To przecieÅ¼ ludzkie. SÄ™dziowie sÄ…dów powszechnych znajÄ… to zjawisko
doskonale. Dla 50% osób, których sprawy rozpatrywali, sÄ… Å›wietni, fachowi, obiektywnie itd., a
dla pozostaÅ‚ych 50% sÄ… sÄ™dziami-kaloszami. Dla tych pierwszych wydali korzystny werdykt, a
dla tych drugich &ndash; niekorzystny. A czym siÄ™ kierujÄ… w gÅ‚osowaniu ci czÅ‚onkowie Rady,
którzy nie majÄ… codziennych zwiÄ…zków z wyÅ›cigami (w tej kadencji to sÄ… tylko dwie osoby,
ale w poprzednich, tych duÅ¼o liczniejszych byÅ‚o ich wiÄ™cej)? Nie mogÄ… mieÄ‡ wyrobionej
opinii co do poszczególnych kandydatów &ndash; bo i skÄ…d &ndash; wiÄ™c czym siÄ™
kierujÄ…? Podpowiedziami innych, lepiej w tej materii zorientowanych czÅ‚onków Rady. JeÅ›li
mamy do czynienia z wariantem A, to opinia takiego niewyrobionego czÅ‚onka Rady, który korzysta z
podpowiedzi, ma szansÄ™ byÄ‡ obiektywna, ale jeÅ›li mamy do czynienia z wariantem B &ndash;
to oczywiÅ›cie takÅ¼e bÄ™dzie niesprawiedliwa. Poza tym pamiÄ™tajmy o jeszcze jednej
niedogodnoÅ›ci takiego schematu oceniania kandydatów na sÄ™dziów. W jaki sposób takie osoby,
jak trener (nawet najbardziej doÅ›wiadczony), wÅ‚aÅ›ciciel koni wyÅ›cigowych czy jeÅºdziec, którzy
sÄ… mocno zwiÄ…zani tylko z jednym torem, a na innych nie bywajÄ… w ogóle, albo bardzo
rzadko, mogÄ… obiektywnie oceniÄ‡ pracÄ™ czÅ‚onków KT, którzy dziaÅ‚ajÄ… tylko na tym drugim
torze? Przy takim systemie dochodzi do takich paradoksów, iÅ¼ zdarza siÄ™, Å¼e czÅ‚onkowie
Rady gÅ‚osujÄ… w sprawie czÅ‚owieka, którego nie widzieli w Å¼yciu na oczy? Którego nazwiska
nie sÄ… w stanie przypisaÄ‡ do twarzy! Czy ten skomplikowany i nieobiektywny system (mówiÄ™ o
caÅ‚ym procesie) wyÅ‚aniania czÅ‚onków KT moÅ¼na zmieniÄ‡? Pewnie tak, choÄ‡ zapewne
wymagaÅ‚oby to zmian w róÅ¼nych aktach prawnych, w tym w ustawie, a to nie jest takie Å‚atwe i
nie odbywa siÄ™ na zawoÅ‚anie. ZresztÄ… nie mam pomysÅ‚u, jak to zmieniÄ‡.Nie skreÅ›lajcie
prawnikówChciaÅ‚em tylko zwróciÄ‡ uwagÄ™ na to, Å¼e brak obiektywizmu szkodzi wyÅ›cigom. 
Co mam konkretnie na myÅ›li?Jak wiadomo, coraz czÄ™Å›ciej osoby ukarane przez KT
odwoÅ‚ujÄ… siÄ™ najpierw do Komisji OdwoÅ‚awczej, a potem takÅ¼e do sÄ…dów powszechnych.
W tej sytuacji szczególnie istotne jest, aby w skÅ‚adach KT byÅ‚y osoby, które nie tylko znajÄ…
siÄ™ na wyÅ›cigach konnych i majÄ… juÅ¼ doÅ›wiadczenie jako sÄ™dziowie, ale miaÅ‚y takÅ¼e
wyksztaÅ‚cenie prawnicze. Jest to bardzo istotne, aby pisaÄ‡ dobrze umocowane w gÄ…szczu
paragrafów werdykty i ich uzasadnienia. Aby nie dawaÄ‡ KO czy potem sÄ…dom powszechnym
okazji do zmieniania orzeczeÅ„ KT nie z powodów merytorycznych, lecz formalno-prawnych.  Przed
ubiegÅ‚orocznym sezonem dwie takie osoby, a wiÄ™c o sporym juÅ¼ staÅ¼u sÄ™dziowskim i
wyksztaÅ‚ceniu prawniczym, nie przeszÅ‚y sita &bdquo;weryfikacji&rdquo;. Jedna z nich zostaÅ‚a
&bdquo;wyciÄ™ta w pieÅ„&rdquo; (0 za, 8 przeciw, 1 wstrzymujÄ…cy siÄ™ gÅ‚os). Druga nie
przeszÅ‚a z powodu &bdquo;remisu&rdquo; (2-2-5).Z tego samego powodu &ndash;
&bdquo;remisu&rdquo; (3-3-3) nie przeszÅ‚a inna wartoÅ›ciowa osoba.  ChoÄ‡ akurat ta osoba nie
ma wyksztaÅ‚cenia prawniczego, ale jest jednym z najtÄ™Å¼szych fachowców na torze, ale
poniewaÅ¼ &ndash; delikatnie mówiÄ…c &ndash; nie ma osobowoÅ›ci brata-Å‚ata (a wrÄ™cz
przeciwnie) nie budzi sympatii. Jak napisaÅ‚em na wstÄ™pie, zbliÅ¼a siÄ™ moment, kiedy
czÅ‚onkowie Rady PKWK bÄ™dÄ… &bdquo;weryfikowaÄ‡&rdquo; kandydatów na sÄ™dziów na
ten sezon. PozwolÄ™ sobie zaapelowaÄ‡ do czÅ‚onków Rady, aby rozwaÅ¼yli, co jest lepsze dla
wyÅ›cigów konnych? Czy to, abyÅ›my mieli sÄ™dziów ulegÅ‚ych, niewychylajÄ…cych siÄ™, nawet
jeÅ›li sÄ… sÅ‚absi merytorycznie, i aby wÅ›ród niech nie byÅ‚o tych z wyksztaÅ‚ceniem prawniczym,
czy teÅ¼, aby to byli najlepsi merytorycznie, aby wÅ›ród nich byli prawnicy, nawet jeÅ›li kiedyÅ›
komuÅ› zaleÅºli za skórÄ™?Marek Szewczyk

https://hipologika.pl 6.07.2025, 1:52:01 - 3

https://hipologika.pl
mailto:webmaster@hipologika.pl

